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Budou lázně? 
LÁZEŇSKÁ ZAŘÍZENÍ SE POTÝKAJÍ  
S PROVOZNÍMI PROBLÉMY

Festival OOO
OHLÉDNUTÍ ZA LETOŠNÍ UDÁLOSTÍ

Délky platnosti  
poukazu se často liší
LÉKAŘ BY VÁS MĚL UPOZORNIT  
NA DÉLKU PLATNOSTI



Vážení přátelé,

velkou výzvou pro Asociaci polio je zajištění 
sponzoringu na příští rok. Máte kolem sebe někoho, 
kdo by sám nebo jeho společnost pomohla 
finančně našemu spolku? Komu není lhostejná 
podpora starých obrnářů? V prosinci uzavírají 
firmy i živnostníci účetní rok, a tak moc prosíme: 
nezapomeňte na Asociaci polio. Dar (bezúplatné 
plnění) můžete poskytnout na účely stanovené 
zákonem o daních z příjmů (např. na zdravotnické, 
sociální, charitativní a humanitární účely), protože 
jde o odčitatelnou položku od základu daně, 
kterou uplatníte až při stanovení výsledné daňové 
povinnosti, tedy do 1. 4. 2023. Fyzická osoba (OSVČ) 
si může dar od základu daně v daňovém přiznání 
odečíst, pokud hodnota daru přesáhne minimálně 
2 % základu daně, nebo výši 1 000 Kč za zdaňovací 
období. Právnická osoba, pokud hodnota daru 
převyšuje částku 2 000 Kč. V úhrnu tedy může 
podnik odečíst od základu daně maximálně dary 
v hodnotě 10 % ze základu daně (sníženého např. 
o daňovou ztrátu minulých let). Po skončení roku 
vám pošleme potvrzení o daru, svůj dar si tak 
budete moci odečíst ze základu daně za rok 2022. 

Asociace polio žije především díky členským 
příspěvkům, vysoutěženým dotacím a darům 
od firem a jednotlivců. Budeme proto vděčni 
za jakoukoliv podporu.
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Editorial
Vážení	přátelé,

v  podzimním	 čísle,	 který	 vám	 předkládáme,	 snad	 najde	 každý	
něco,	co	jej	zaujme.	Mudrování	o obrně,	o starých	časech,	o prožití	
letošního	roku	rekondičního,	o tom,	co	nás	asi	čeká,	řadu	obrázků	
z našeho	života.	Čtenáři	píší,	 že	má	autentickou	podobu,	 je	 jedi-
nečný.	Ale	my	víme,	že	zdaleka	ještě	nevyužil	celý	svůj	potenciál;	
konec	konců	na letošní	čísla	se	vznesla	kritika	o jeho	nekvalitnosti	
a  jsme	tedy	proto,	aby	sami	čtenáři	vyjevili,	co	 jim	chybí,	 jaký	by	
si	bulletin	představovali.	Napište.	Redakční	radě	nepomůže,	když	
se	čtenář	zařekne,	že	do něho	nebude	přispívat.	Jestliže	není	do-
statek	materiálu,	který	by	budil	zvědavost,	zájem	vyhasíná,	nebo	
se	probouzí	tázání	po věci.	Nic	jiného	nám	v naší	současné	situaci	
totiž	nezbývá	–	jsme	odkázáni	na sebe	a na své	tázání.	Snažme	se,	
abychom	o sobě	věděli,	dodávali	si	sílu	ke zdolávání	již	seniorského	
PPS.	Abychom	si	dokázali	poradit.	Jak	jinak	než	s humorem.	

A pověsme	si	na lednici	moudro,	že	negativní	myšlení	ještě	nikomu	
nepřineslo	pozitivní	život.	Vnímejme	z výše	svého	věku	všechny	kata-
strofické	scénáře,	které	se	nám	občas	v hlavě	rodí,	z 90 %	jen	vysávají	
vaši	energii.	Nekomplikujme	si	život,	dejme	přednost	dobré	náladě.	

Těšme	se	na setkávání	v příštím	roce.	

Marcela	Stránská

Zpravodaj Asociace polio
číslo:	 3-4	 /2022,	 issn:	 2570-8228,	 náklad:	 700 ks,	 cena:	 zdarma,	 vydává:	 Asociace	
polio,	 Jabloňová	2891/2,	 10600	Praha	 10,	 IČ	00570656,	redakce:	Výbor	Asociace	polio,	
redakční rada:	Michal	Haindl,	Marcela	Stránská,	Eva	Přibylová,	Zuzana	Šišková,	Alena	
Vobořilová,	Libuše	Zušťáková,	fotografie:	z archivu	Asociace	polio,	Zdena	Jandusová,	
Zuzana	 Šišková,	 Nadine	 Shaabana	 z Unsplash.com	 (obálka),	grafika:	 Daniel	 Růžička,	

tisk:	GRAFOTECHNA	PLUS,	s.r.o.,	distribuce:	Česká	pošta,	s.p.
Zpravodaj Asociace polio vychází za finanční podpory Úřadu vlády České republiky.
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Shromáždění  
členů Asociace  
polio 2022

TEXT	Marcela	Stránská

Tak	 jako	každý	rok,	scházejí	se	čle-
nové	AP	v Janských	Lázních	v úvo-
du	 Festivalu	 Obrnáři	 obrnářům	
o obrnářích	na Shromáždění	členů	
Asociace	polio.	Ani	nevím,	 jestli	 to	
tak	bylo	od začátku	AP.	Ale	jak	ob-
čanské	sdružení,	i současný	spolek	
má	 povinnost	 podle	 občanského	
zákoníku	setkat	se	na členské	schů-
zi	nejméně	 1x	do  roka	 (89/2012	 sb.	
Zákona	§248).	A kdy	jindy	se	podaří	
shromáždit	tolik	obranářských	lidi-
ček,	aby	mohli	rozhodovat	o svých	
důležitých	 věcech	 než	 na  Festi-
valu.	 Proto	 se	 tomuto	 důležitému	
aktu	 „přizpůsobilo“	 časem	 i  koná-
ní	 podzimní	 rekondice.	 Prostě	 ti,	
kdo	 jsou	právě	ve městě	přítomni,	
léčí	se,	přijíždějí	z daleka,	jsou	v so-
botu	 dopoledne	 odedávna	 vítáni	
v  předsálí	 Malého	 sálu	 Janského	
Dvora	 třemi	zástupci	 společenství.	 
Letos	52	členů.

Předsedkyně	PhDr. Marcela	Strán-
ská	24.	 září	 shromáždění	členů	AP	
zahájila,	přivítala	účastníky	a hosta,	
ředitele	SLL	Janské	Lázně	Mgr. Mar-
tina	Voženílka.	Je	už	dobře	zavede-
nou	 zvyklostí,	 a  především	 ctí	 pro	
obrnáře,	 že	 naše	 společenství	 při-
chází	pozdravit	vedení	lázní	i před-
stavitelé	města;	ti	na naše	pozvání	
tentokrát	nereflektovali.	

Mgr. M.	Voženílek	měl	pro	nás	řadu	
informací.	 Po  dokončení	 renovace	
Vesny,	která	proběhla	v covidových	
letech,	se	předpokládá	rekonstruk-
ce	Janského	Dvora.	Proběhnou	vý-
měny	 rozvodů	 vody,	 rekonstrukce	
koupelen,	 a poté	bude	následovat	
Čechie;	obojí	v souvislosti	s očeká-
vanými	cenami	energií.	Nedostatek	
lidského	 faktoru,	 především	 od-
borného	 zdravotnického	 personá-
lu	 pro	 provoz	 lázní,	 bude	 doplněn	
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i  ve  změnách	 procedur	 např.	 pří-
strojovou	 rehabilitací,	 robotickou	
rehabilitací.	 Lázně	 připravují	 plány	
na příští	rok	a věří,	že	se	podaří	udr-
žet	 finančně	 v  rozumných	 číslech.	
Jako	 státní	 podnik	 nemají	 ambice	
na velké	zisky.	Prostě	chtějí	posky-
tovat,	 i  v  budoucnu	 udržet,	 nad-
standard	v poskytování	péče.

Současné	 situace	 v  energetice	 se	
dotýkala	 i následná	diskuse.	Členy	
zajímalo,	zda	nebude	omezen	pro-
voz	 v  zimních	 měsících,	 kdy	 pro-
běhne	rekonstrukce	JD	a upraví	se	
zde	toalety	pro	vozíčkáře,	nehrozí-li	
opět	 privatizace.	 Podle	Mgr.  Vože-
nílka	mají	lázně	do konce	roku	ceny	
zafixované.	 Provádějí	 se	 úsporná	
opatření	 v  osvětlení,	 instalují	 se	
dálkově	 ovládané	 hlavice	 a  ventily	
topení,	žádné	omezení	se	neplánu-
je.	 Rekonstrukce	 Janského	 Dvora	

se	 uskuteční	 do  konce	 roku	 2023,	
u  toalet	 se	 pro	 vozíčkáře	 plánují	
i  bezpečnostní	 tlačítka	 pro	 přivo-
lání	pomoci	v případě	pádu;	nemá	
informace	 o  privatizaci	 do  Jan-
ských	 Lázní	 od MZ.	 A  připomenu-
tá	 madla	 v  šatnách	 nového	 bazé-
nu	 se	 zařídí	 při	 odstávce	 bazénu	 
koncem	roku.

M.	 Stránská	 poděkovala	 za  vyčer-
pávající	odpovědi	a na závěr	setká-
ní	nabídla	SLL	JL	konzultaci	s AP	při	
provádění	 chystaných	 oprav,	 aby	
byly	vyhovující	pro	všechny	tělesně	
postižené.	 Poděkovala	 za  pomoc	
při	 konání	 červnové	 konference	
EPU	v Praze	a za spolupráci	při	ko-
nání	našeho	Festivalu.

V  následující	 části	 shromáždění	
členů	 AP	 zhodnotila	 předsedkyně	
uplynulý	rok.	
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Uskutečnily	 se	 4	 naplánované	 re-
kondice,	byli	 jsme	hostiteli	valného	
shromáždění	 EPU	 v  Praze,	 zahaju-
je	 se	 Festival,	 zimní	 Zpravodaj	 se	
připravuje.	 Fungujeme.	 Právě	 se	
připravuje	 plán	 na  rok	 2023	 spo-
lu	 s  podáváním	 žádostí	 o  dotace	
pro	 Festival,	 4	 rekondiční	 pobyty,	
2× dvojčíslí	Zpravodaje,	účast	na val-
ném	shromáždění	EPU	v Nancy.	Plá-

nuje	se	spolupráce	se	SZÚ	v propa-
gaci	 očkování	proti	 polio	 a  v	 rámci	
boje	proti	dětské	obrně	v	měsíci	říj-
nu	2023	akce,	rozhovory.	Pozornost	
by	měla	 být	 věnována	 hendikepo-
vaným	seniorům.	

Naše	 plány	 jsou	 vzhledem	 k  před-
pokládané	 ekonomické	 situaci	 od-
vážné.	Nemohli	bychom	ty	součas-
né	uskutečnit,	 kdyby	 téměř	 třetina	
členů	neposílala	vyšší	příspěvky	než	
stanovami	 určených	 150 Kč.	 V  příš-
tích	 letech,	 kdy	poskytované	dota-
ce	na naše	projekty	budou	dál	tvo-
řit	 70 %	 nákladů,	musíme	 do  100 %	
uhradit	(a státu	doložit)	30 %	z vlast-
ních	 zdrojů;	 tyto	 úhrady	 půjdou	
z členských	příspěvků.	Výbor	proto	
22.	 9.	 rozhodl	 vzhledem	ke zvyšují-
cím	 se	 nákladům	 a  (bohužel)	 také	
úbytku	 členů	 navýšit	 členský	 pří-
spěvek	na částku	na 200 Kč.	

Naše plány jsou vzhledem  
k předpokládané ekonomické 

situaci odvážné. Nemohli 
bychom ty současné uskutečnit, 

kdyby téměř třetina členů 
neposílala vyšší příspěvky než 

stanovami určených 150 Kč.
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A  k  letošní	 účasti	 52.	 členů	 AP	
na Shromáždění?	Všichni	víme,	že	
se	nám,	aktivním	625.	členům	AP,	
už	 nikdy	 nepodaří	 sejít	 se	 v  tako-
vém	počtu,	abychom	mohli	projed-
návat	důležitá	rozhodnutí	a schva-
lovat	 je.	 Závažná	 rozhodnutí	 se	
budou	 stejně	 jako	 v  letošním	 čer-
venci	projednávat	na shromáždění	
členů	AP	per	 rollam.	Budeme	mít	
tedy	 napříště	 nejméně	 dvě	 shro-
máždění	v průběhu	roku!

V diskusi	k práci	výboru	AP	vystou-
pila	 kriticky	 M.	 Mruzková.	 Nebyla	
spokojena	 s  úrovní	 Zpravodaje	 AP	

i webových	stránek	AP,	postrádala	
účast	M.	 Haindla	 a  jeho	 informaci	
o  průběhu	 valného	 shromáždění	
EPU	v Praze.	

Předsedkyně	 závěrem	poděkovala	
organizátorům	 rekondicí.	 Zejména	
P.  Vobořilovi,	 který	 skvěle	 zvládal	
problémy	 v  právě	 probíhající	 po-
slední	 rekondici	 v  JL	 i  přítomným,	
kteří	při	jejich	zvládání	pomáhali.

Shromáždění	 členů	Asociace	polio	
bylo	ukončeno	pozváním	na spole-
čenský	 program	Festivalu	Obrnáři	
obrnářům	o obrnářích.

Budou lázně? 
TEXT	redakce

Po  letech, kdy byla dostupnost lázeňské péče kvůli covidu 19 omezována 
restriktivními opatřeními, potýkají se v současné době lázeňská zařízení s ne-
dostatkem personálu, s vysokými náklady v energetice i ve zdravotní péči. 

Jsou	na místě	otázky	–	dojde	k ome-
zení	 provozu,	 ke  snížení	 léčebných	
oborů,	 komfortu	 odbavení	 paci-
entů,	 budou	 schopny	 lázně	 nabíd-
nout	 své	 kapacity	 pojištěncům,	
bude	 zachována	 komplexní	 lázeň-
ská	 péče?	 Bude	 stačit	 dohodovací	
řízení	 se	 zdravotními	 pojišťovna-
mi	 pro	 rok	 2023	 pro	 lázeňský	 seg-
ment,	které	proběhlo	v říjnu	tohoto	
roku,	 kdy	 lázně	 spolu	 s  následnou	

péčí	 dostaly	 více	 než	 ostatní	 seg-
menty,	 navýšení	 pro	 ně	 není	 osm,	 
ale	deset	procent?

Lázně	mají	své	nezastupitelné	mís-
to	 při	 léčbě	 různých	 onemocnění,	
doplňují	 léčbu,	 rekonvalescenci.	
Účinky	přírodních	minerálních	vod	
zvyšují	ohebnost	kloubů,	odstraňu-
jí	křeče	ve svalech,	posilují	obrany-
schopnost	 organismu.	 Ředitel	 SLL	
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Janské	Lázně	Mgr. M.	Voženílek	 to	
připomenul	 na  dotaz	 o  budoucím	
osudu	lázní	při	setkání	shromáždě-
ní	 členů	AP	23.	 října	 v Malém	sále	
Janského	 Dvora.	 Je	 zásadní	 rozdíl	
mezi	SLL	Janské	Lázně	a lázeňský-
mi	zařízeními	v ČR,	kde	má	35	lokalit	
statut	lázeňského	místa	(uvádí	web	
MZ,	 redakce).	Většinu	 spravují	 kor-
poráty	a  soukromé	právnické	oso-
by	 na  rozdíl	 od  SLL	 Janské	 Lázně,	
které	 jako	 jedny	 ze	 dvou	 státních	
lázeňských	 zařízení	 v  ČR	 spravu-
je	 stát.	Ceny	energií	 tedy	sjednává	
MZ;	uzavření	lázní	se	nepředpoklá-
dá,	ale	šetřit	se	bude.	

Obrnáře	 ovšem	 zajímá	 především	
komplexní	 lázeňská	 léčebně	 reha-
bilitační	 péče,	 která	 je	 velmi	 těžce	
nahraditelná	 v  léčení	 již	 vzniklých	
problémů,	i jako	prevence,	kdy	nava-
zuje	na minimalizaci	 rozsahu	 invali-
dity	a nesoběstačnosti.	Proto	zpráva	
o zrušení,	která	se	objevila	v médiích	
v  říjnu,	 vyvolala	 zděšení.	 V  součas-
nosti	 byla	 ministrem	 MZ	 zpochyb-
něna,	 některé	 lázně	 ale	 pro	 jistotu	
na  svých	 internetových	 stránkách	
uveřejňují	tato	prohlášení:	

Lázně Slatinice	 „I  v  roce	2023	bu-
dou	oba	druhy	péče	hrazeny	zdra-
votními	pojišťovnami.“

Termální lázně Velké Losiny	 „Re-
zervace	 termínu	 lázeňské	 péče	
na rok	2023	přijímáme	pouze	přes	
rezervační	 formulář	 od  10.10.	 2022.	

U  komplexní	 lázeňské	 léčebně	 re-
habilitační	 péče	 (KLP)	 zdravotní	
pojišťovna	 hradí	 léčbu,	 ubytování	
ve dvoulůžkových	pokojích	katego-
rie	standard	a celodenní	stravu	dle	
lázeňského	dietního	systému.“

Lázně Luhačovice	zveřejnily	Ceník	
2023	KOMPLEXNÍ	LÁZEŇSKÁ	PÉČE	
PRO	DOSPĚLÉ.

Státní léčebné lázně Janské Lázně 
„Neověřenými	 internetovými	 zdroji	
koluje	 nepravdivá	 informace,	 že	 se	
v  roce	 2023	 nebude	 v  našich	 láz-
ních	poskytovat	komplexní	léčebná	
péče…	 Doporučujeme	 v  takto	 dů-
ležitých	 věcech	 sledovat	 jen	 ofici-
ální	 informace	z webu	Ministerstva	
zdravotnictví	a nebrat	zřetel	na ne-
podložené	poplašné	zprávy	kolující	
na internetu.“

Lázně	 tedy	 budou.	 Věnujte však 
pozornost důležitému upozorně-
ní! Od Nového	roku	se	změnily	pod-
mínky	pro	nástupní	90denní	lhůtu.	
Neplatí	 už,	 že	 začíná	 pacientovi	
tato	lhůta	běžet	pro	nástup	do lázní	
od okamžiku,	kdy	je	předepsal	lékař	
obvodní	 nebo	 odborný.	 V  součas-
nosti	 tato	 devadesátidenní lhůta 
začne běžet až datem schválení 
pobytu revizním lékařem.	Tedy	se	
de	facto	prodlužuje	o dobu,	než	po-
dáme	návrh	na léčbu	příslušné	po-
jišťovně	a než	pojišťovna	najde	čas	
na  schválení.	 Tak	plánujte	uvážlivě	
termín	příštích	lázní!
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Web Evropské 
asociace polio
TEXT	Michal	Haindl

Před	rokem	jsem	v zimním	čísle	na-
šeho	Zpravodaje	kritizoval	web	Ev-
ropské	asociace	polio	(EPU)	za to,	že	
jeho	stav	zamrzl	v roce	2012	a tedy	
hodně	 z  jeho	 obsahu	 už	 léta	 ne-
platí.	Protože	weby	organizací	 jsou	
již	 dlouho	 základním	 zdrojem	 in-
formace	o dané	organizaci,	 takový	
stav	naznačoval,	 že	nejenom	polio	
a obrnáři	v Evropě	již	neexistují,	ale	
není	ani	EPU	 jako	taková.	A proto-
že	za každý	dobrý	skutek	musí	být	
člověk	 po  zásluze	 potrestán,	 mezi	
mé	 úkoly	 ve  výboru	 EPU	 na  jaře	 
přibyl	i web.	

Aktualizace	EPU	webu	se	po sezná-
mení	s jeho	stavem	ukázala	trochu	
komplikovanější,	 než	 jsem	 se	 do-
mníval.	EPU	doménu	i vlastní	web	
vlastnila	 organizace	 Denmark’s	
UlykkesPatient,	která	naštěstí	byla	
ochotna	 obojí	 bezplatně	 převést	
do  vlastnictví	 EPU.	 Převod	 vlast-
nictví	 domény	 i  jejího	 registrátora	
zabral	 nějaký	 čas.	 Poté	 se	 mohla	
převést	 i  vlastní	data	webu,	 tento-
krát	na slovenskou	webovou	firmu,	
která	 nabídla	 finančně	 nejvýhod-
nější	 podmínky	 za  umístění	webu	

na  svém	 serveru	 a  zároveň	 mně	
umožnila	plný	přístup	k jeho	editaci.	
Navrhl	 jsem	mezitím	novou	 struk-
turu	 EPU	webu	 a  aktualizoval	 po-
stupně	 jeho	 obsah.	 Po  posledním	
kroku,	kterým	bylo	mapování	nové-
ho	EPU	webu	na novou	IP	adresu,	se	
nyní	 všichni	 dostanete	 při	 kliknutí	
na adresu	www.europeanpolio.eu  
na náš	nový	web.	

Tím	ovšem	práce	na webu	neskon-
čila,	každý	web	je	potřeba	neustále	
aktualizovat,	 jinak	 se	 brzy	 dosta-
ne	 do  předchozího	 nefunkčního	
stavu.	 Aktualizace	 webu	 ale	 ne-
může	 být	 práce	 jednoho	 člověka,	
záleží	 na  držitelích	 zajímavých	 in-
formací,	 aby	 je	 správci	 webu	 také	
průběžně	 poskytovali	 a  upozor-
ňovali	 na  potřebné	 změny.	 Nejde	
jen	 o  administrativní	 informace,	
ale	 i  přes	malý	 zájem	o post-polio	
syndrom	se	občas	mění	 i  lékařská	
doporučení.	 Medicína	 není	 ma-
tematika.	 Zatímco	 Pythagorova	
věta	platí	už	 téměř	3	 tisíciletí,	Hip-
pokratova	 rovnováha	 čtyř	 základ-
ních	 tělesných	 šťáv	 k  léčbě	 obrny	 
příliš	nepomůže.
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Vzpomínáme
Opět nás zastihly smutné  
zprávy o odchodu našich členů a kamarádů.  
Připomeňme si je, prosím.

Ing. Jiří	Gurkovský	z Ostravy,	86	let
Eva	Havlíčková	z Mělníka,	73	let
Jarmila Holečková	z Janských	Lázní,	75	let
Gerda	Kubíková	z Žacléře,	81	let
Geňa	Orlická	z Prahy	1,	91	let
Marta	Ptáčková	z Kolína,	92	let
Venuše	Tichá	z Hostivic,	75	let

Vzpomínka na Martu
TEXT Marie Samková

Na Martu? Ano, na Martu Ptáčko-
vou z Kolína, která odešla do obra-
nářského nebe 30. 8. tohoto roku.

Všichni,	kdo	jsme	ji	znali	a měli	
rádi,	 jsme	jistě	uronili	slzu,	pro-
tože	 ona	 byla	 prima	 ženská,	
báječná	 kamarádka	 a  úžasná	
hostitelka.	 Obzvlášť	 generace	
obrnářů	 80+	 ji	 pamatuje	 jako	
„dodavatelku“	 výborných	 bu-
chet	 a  bramboráků,	 které	 vo-
zila	 z  nedaleké	 chaty	 v  Hajnici	
u Trutnova.	Pánové	by	si	zajisté	
vzpomněli	na rum.	Jeho	výrob-
cem	byl	Martin	manžel	Honza.	
Dámy	Marta	 vždy	uctila	 taktéž	
výborným	 vaječným	 likérem,	
z toho	rumu.	Manžel	Honza	byl	

totiž	 inženýr	–	chemik,	ale	také	
prima	 vtipný	 společník,	 který	
nepokazil	žádnou	legraci.	A syn,	
Honza	 Ptáček	 mladší	 je	 přes-
nou	 kopií	 svého	 otce	 povahou	
i  podobou.	 S  manželkou	 Jar-
milkou	 také	 autorem	 vnoučat	
Petra	a Jany,	kteří	Martě	udělali	
radost	třemi	pravnoučaty.	

Mně	Marta	nesmírně	 chybí,	 neb	
jsem	jí	téměř	denně	volala.	Vždy	
jsme	probraly,	jaký	byl	den,	včet-
ně	radostí	i starostí.	Doufám	však,	
že	jí	je	tam	nahoře	ve společnosti	
kamarádek	a kamarádů	po svém	
dobrém	 a  požehnaném	 životě	
moc	 dobře.	 S  kamarádskou	 lás-
kou	a úctou	vzpomínám.
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Festival Obrnáři 
obrnářům 
o obrnářích
TEXT	Marcela	Stránská

Letošní festival začal slavnostně v den podzimní rovnodennosti. Ale svůj stín 
jsme zrovna na její přímce nenašli, byli jsme rádi, že jsme nezmokli. 

Oslavy	 tohoto	 prastarého	 svátku	
však	 probíhaly	 v  halasení	 a  srdeč-
ném	vítání,	vyprávění,	a především	
hraní	 a  zpívání	 se	 skupinou	 Polio	
Melody	 Band	 v  útulné	 Kolonádě.	
Sešlo	se	nás	k sedmdesáti	a vzpo-
mínali	 jsme	na  ty	z nás,	kteří	 si	už	
netroufají	vydat	se	na cestu	do hor,	
nejsou	již	aktivní,	i na ty,	kteří	mezi	
nás	 nikdy	 nepřijedou	 a  kterým	
jsme	 mohli	 pouze	 věnovat	 svou	
vzpomínku.	Početnou	skupinu	fes-
tivalových	 hostů	 tvořilo	 39	 účast-
níků	 druhé	 rekondice	 v  Sola	 Fide,	
přispěchali	 i členové	právě	se	 léčí-
cí,	 přijeli	 obrnáři	 zeširoka	 zdaleka,	
v Kolonádě	bylo	veselo.

Sobotní	festivalový	den	byl	setkání-
mi	přímo	nabitý	–	dopoledne	schů-
zování	v Malém	sále	Janského	Dvora	
a  diskuse	 s  hostem,	 ředitelem	SLL,	
Mgr.  M.	 Voženílkem.	 Odpoledne	
si	 mohli	 účastníci	 vybrat	 posezení	

v  Relaxu	 se	 zpěvem	 Polio	 Melody	
Band,	umístěných	tentokrát	na nově	
vybudovaném	 pódiu	 v  zahradě,	
nebo	avizované	překvapení,	zkušeb-
ní	 jízdy	 na  skládacích	 elektrických	
vozících,	 které	 předvedly	 v  místě	
firma	Elektrické	vozíky	a skútry	SE-
LVO	a firma	FLEXiThrone.	Bylo	plno	
zábavy,	projížděk	i ponaučení	za do-
hledu	Pavla	Vobořila,	 který	akci	 vy-
myslel	 a  připravil	 jako	 pokračování	
jeho	 systematické	 tabulky	 Skládací	
elektrické	 invalidní	 vozíky,	 již	 dříve	
uveřejněné	ve Zpravodaji.

Dalším	 překvapením	 bylo	 večerní	
vystoupení	 hudební	 skupiny	 Duo	
Filomena,	 kterou	 nám	 doporučila	
paní	kulturní	I.	Korytářová,	nechybě-
la	svižná,	vtipná	a hodnotná	tombola	
tentokrát	s překvapením	pro	vyhrá-
vající	prvních	cen,	s výhrou	předmě-
tu	 zhotoveného	 Tiffany	 technikou,	
který	předala	autorka,	PhDr.  Jaruš-
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ka	Kocmánková	přímo	z výstavy.	Ka-
binetní	 výstava	 Co takhle snídaně 
uTiffanyho,	 umístěná	 v  dřevěných	
zasklených	skříních	v Kolonádě	byla	
třešničkou	 na  dortu	 a  nečekaným	
dárkem	 manželů	 Kocmánkových	
a  přispěla	 k  slavnostnímu	 vyznění	
večera.	Společenský	hudební	večer	
doprovodil	 také	 svým	 umem	 kari-
katurista	B. Kovařík,	který	tentokrát	
vedle	 zpodobení	 řady	 zúčastně-
ných	 dokončil	 i  karikatury	 výboru	

AP	 –	 to	 jako	 základ	 pro	 některou	
budoucí	výstavu…	Ostatně	podívej-
te	 se	 sami,	 letošní	 událost	 zdoku-
mentovanou	 Zdenou	 Jandusovou	 
nabízíme	k nahlédnutí.

Naše	pozvání	k setkání,	předávání	si	
zkušeností	a rad	nad	sklenkou	vína,	
se	vyplnilo.	Festival	připravili	obrnáři	
obrnářům,	vzpomínalo	se	na obrná-
ře	s obrnáři,	užili	jsme	si	té	podzimní	
doby	a plni	vděčnosti	se	rozloučili.
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Pro ty, kteří milují staré časy a retro styl!

Co takhle snídaně 
u Tiffaniho 

 

TEXT	Marcela	Stránská

Na festivalových dnech jsme přivítali iniciativu manželů Kocmán-
kových, kteří přivezli představit členům AP soubor rukodělných 
výtvarných děl, zpracovaných Tiffany technikou. Během dne byly 
vyklizeny prosklené skříně v  Kolonádě a  nainstalovaná výsta-
va, kterou autorka děl PhDr. L. Kocmánková s kurátorkou výstavy 
PhDr. M. Stránskou nazvaly K Tiffanymu na snídani. V současnosti 
se zdá, že vitráže prožívají renesanci. Kromě vitrážových skel v ok-
nech, dveřích, stěnách a případně i stropech může být váš domov 
ozvláštněn dekorativními objekty, které jsou vyrobeny pomocí  
Tiffany techniky. Výsledná podoba se pak odvíjí jak od vašich před-
stav v barevnosti, velikosti, od umístění až po funkci vitráže. Rádi se 
s vámi podělíme jak o kulturní zážitek, tak o radost a dojetí vítězů 
tomboly, kteří měli možnost vybrat si přímo z výstavy svou výhru. 
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S  vitrážovou	 technikou	 si	 pohrávali	
kubisté	i umělci	meziválečného	sty-
lu	art	deko	a zájem	o vitrážové	prvky	
přežil	dodnes.	Tomuto	stylu	se	věnu-
je	 také	 PhDr	 Jaruška	 Kocmánková,	
naše	členka,	která	 se	vám	předsta-
vuje	 jako	vitrážistka.	Vyřezává	z ba-
revných	skleněných	tabulí	jednotlivá	
sklíčka	budoucího	vzoru	–	je	to	práce	
piplavá	 rutinní	 náročná	 dílenským	
zpracováním,	 tvorba	 skládání	 mo-
zaiky	vitráží	Tiffany	technikou.

Známe	výplně	oken	skládaných	jako	
mozaika	z čirých	ale	častěji	různoba-
revných	 nebo	 malovaných	 malých	
skel	v olověných	páskách	a v olově-
ném	obvodovém	rámu.	Takové	výpl-
ně	oken	se	používaly	od nejstarších	
dob	jako	dekorativní	výplň	oken	vý-
znamných	staveb,	v nové	době	jsou	
alternativou	skleněných	tabulí,	např.	

v oknech	kostelů	či	katedrál.	Barev-
ná	 či	 malovaná	 skla	 jsou	 sesazená	
do výsledného	motivu	pomocí	olo-
věných	profilů,	které	se	pak	ve spo-
jích	pájí	cínem.

Tiffany	 vitráž	 na  rozdíl	 od  klasické	
vzniká	olepováním	kousků	plochého	
skla	nebo	skleněných	nuget	mědě-
nou	 samolepící	 páskou	 a  následně	
se	 pak	 jednotlivá	 sklíčka	 za  pomo-
cí	 cínu	 spojí	 v  jeden	 celek.	 Tiffany	
technikou	 se	 vyrábějí	 velmi	 jemné	
předměty	 –	můžeme	 se	 s ní	 setkat	
u  typických	 lamp	 a  stropních	 svíti-
del,	ale	pomocí	Tiffany	stylu	můžete	
ozvláštnit	 zrcadla,	 paravány,	 fotorá-
mečky,	 šperkovnice	 a  dózy,	 misky	
anebo	vázy.	Výhodou	 této	 techniky	
je,	 že	 dokáže	 pracovat	 s  jakýmikoli	
barvami	 i  tvary.	Předmět	zpracova-
ný	v geometrických	obrazcích	s vy-
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užitím	více	odstínů	jedné	barvy	ryze	
moderní	interiér	podtrhne.

Tiffany	 vitráž	 nese	 jméno	 po  ame-
rickém	 umělci	 a  designérovi	 Louisi	
Comfort	Tiffanym	(18.	2.	1848	až	17.	1.	
1933).	Vytvářel	v období	secese,	kte-
rá	přála	barvám,	 květinám	a dalším	
zdobným	prvkům	neobyčejné	lampy,	
i s motivy	máků,	narcisek,	tulipánů	či	
vážek	a motýlů.	Do interiérů	navrho-
val	 okna,	 stropní	 svítidla,	 ale	 i  drob-
nosti	jako	vázy	či	různé	krabičky.

Ode	dneška	si	tedy	prosím	při	vyslo-
vení	 jména	 Tiffany	 vzpomeňte	 ne-
jen	na  tu	 šarmantní	mladou	dámu	
v  podání	 Audrey	 Hepburnové,	 co	
chodí	 snídat	 koblihy	 před	 obchod	
s luxusními	šperky	této	značky	z fil-
mu	Snídaně	u Tiffaniho,	ale	i na tuto	
výstavu	 jednoduchých	 a  elegant-
ních	linií	od	Jarušky	Kocmánkové.
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Geografie  
bariér
TEXT	Marcela	Stránská

Rádi bychom vás upozornili na knihu 
Roberta Osmana (ed.) Geografie bari-
ér. Příklady dobrých bezbariérových 
realizací, kterou vydala Masarykova 
Univerzita v Brně v roce 2021.

Kniha	je	o bariérách	a jejich	odstra-
ňování	 v městském	 prostředí	 a  je	
jedním	z finálních	výstupů	projek-
tu Strategické nástroje pro utváře-
ní bezbariérového prostoru města, 
podpořeného	 Technickou	 agentu-
rou	České	republiky	 (TA	ČR).	Před-
stavuje	 projekt	 a  především	 práci,	
která	 byla	 díky	 němu	 uskutečně-
na	v období	 jeho	 řešení	mezi	 roky	
2018	a 2021	ve městě	Brně.	Magist-
rát	města	Brna,	partner	a současně	
uživatel	v něm	vystupuje	i jako	tes-
tovací	instituce.	Autoři	věří,	že	kniha	
může	 dobře	 posloužit	 všem,	 kteří	
se	zabývají	nebo	by	se	rádi	zabývali	
přístupností	 městského	 prostředí	
kdekoliv	v České	republice.	

Není	 ji	možné	 získat	 v  knihkupec-
tví,	protože	 je	výstupem,	podpoře-
ným	z veřejných	zdrojů,	ale	za cenu	
balného	 a  poštovného	 je	 možné	
ji	 získat	 z  internetového	 obchodu	 

nakladatelství	Munipres:	
munishop.muni.cz/obchod/knihy

Případně	 si	 zájemci	 elektronickou	
verzi	knihy	mohou	stáhnout	z Mu-
nispace:
munispace.muni.cz/library/catalog/ 
book/2116

Brněnští členové Asociace polio – 
neznají-li aktivity RNDr.  Roberta 
Osmana, Ph.D., z  Geografického 
ústavu (Přírodovědecká fakulta, 
Masarykova univerzita) – mohou 
studovat a  ověřovat a  všichni se 
rádi o jejich reference podělíme.
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Podělte se o své 
zážitky sportovních 

nadšenců

A co takhle sport 
hendikepovaných 
milí čtenáři 
Zpravodaje? 
TEXT	Zuzana	Šišková

I Vy můžete být tvůrci jeho stránek. Má někdo chuť podělit se 
a  napsat o  svých sportovních zkušenostech, sportovních přá-
telstvích, radostech uprostřed partičky hendikepovaných spor-
tovních nadšenců? Třeba by bylo o čem povídat. Třeba by Vaše 
vzpomínání mnoha lidem udělalo radost. Třeba by se obnovila 
stará přátelství. Třeba by nám ohlédnutí dalo energii, a tak po-
třebnou radost ze života. Třeba!

Snímky jsou z let 1974–1975,  
Mistrovství republiky,  

Praha-Suchdol
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I Vy	můžete	být	tvůrci	jeho	stránek.	
Má	někdo	chuť	podělit	se	a napsat	
o  svých	 sportovních	 zkušenostech,	
sportovních	přátelstvích,	radostech	
uprostřed	 partičky	 hendikepova-
ných	sportovních	nadšenců?	Třeba	
by	bylo	o čem	povídat.	Třeba	by	Vaše	
vzpomínání	 mnoha	 lidem	 udělalo	
radost.	 Třeba	 by	 se	 obnovila	 stará	
přátelství.	 Třeba	 by	 nám	ohlédnutí	
dalo	energii,	a tak	potřebnou	radost	
ze	života.	Třeba!

Sport	nás	obrnáře	vždycky	přitaho-
val,	a ne	pouze	pasivně,	ale	někte-
ré	 i  velmi	 aktivně.	My	 přeci	 nebyli	
nemocní.	To	jen	„sadistka	obrna“	si	
nás	na chvíli	vzala	jako	rukojmí.	Ale	
jinak	jsme	byli	přeci	zdraví.	No	ne?

Takže	nás	mnohé	pohlcoval	i sport	
ve všech	jeho	podobách	a některé	
jedince	 až	 do  pokročilejšího	 věku.	
Stolní	 tenis,	plavání,	 orientační	 au-
tomobilové	 soutěže,	 hod	 oštěpem	
i  diskem,	 šachy….	 Všechny	 sporty,	
které	nám	i s hendikepem	daly	na-
hlédnout	pod	sukně.	

Mě	 osobně	 oslovilo	 jako	 první	 pla-
vání.	 Bylo	mi	 16–17.	Nevěděla,	 co	 se	
sebou,	 hledala	 sportovní	 přátele	
a těžko	je	jako	hendikepovaná	v běž-
ném	studentském	životě	nacházela.	
Plzeňský	 plavecký	 oddíl	 hendike-
povaných	plavců	byl	 –	 no,	 jako	 sen.	
Volnost,	 rovnost,	 bratrství.	 Ve  škole	
na mě	nikdo	v plavání	neměl	a přá-
telství	 s  lidmi	v oddíle	mě	posilova-

lo,	protože	jsem	najednou	zjišťovala,	
že	nejsem	tak	úplná	jednička	a mu-
sím	na sobě	hodně	pracovat.	Byla	to	
opravdu	moc	 krásné	 období	mého	
života.	Plné	přátelského	pošťuchová-
ní	a potkávání	s podobnými	nadšen-
ci.	 Zůstalo	 i  pár	 nafocených	 kinofil-
mů	 a  troufnu	 si	 proto	 přiložit	 i  pár	
snímků	z Mistrovství	republiky	v Pra-
ze-Suchdole.	Dávná	doba	let	1974-75.	
Jsou	na nich	i lidé,	jejichž	jména	už	si	
nepamatuji,	ale	je	na nich	i naprosto	
jedinečný	MUDr. Smetana	(jako	vítěz	
mužské	soutěže	a zároveň	organizá-
tor	 plaveckých	 soutěží	 hendikepo-
vaných).	 Je	na nich	Naďa	Vlasáková	
z Liberce	 (jako	druhá	v  ženské	sou-
těži	a můj	vzor).	A je	na nich	i Stano	
Gajdoš	 (jako	 třetí	 v mužské	 soutěži,	
který	obohatil	svými	nevšedními	fo-
tografiemi	Klauzáku	i náš	Zpravodaj).	
Tenkrát	však	všechny	akce	sdružova-
ly	 všechny	 hendikepované	 bez	 roz-
dílu	 a  bylo	 to	 tak	 přirozené.	 Pokud	
se	najde	na fotografiích	ještě	někdo	
z Vás	obrnářů,	dejte	vědět!

Znám	 hned	 několik	 obrnářů,	 kteří	
se	 dlouhá	 léta	 věnovali	 třeba	 stol-
nímu	 tenisu	 (Tom	 Hammara,	 Jit-
ka	 Svobodová),	 orientačním	 auto-
mobilovým	 soutěžím	 (Laco	 Czik,	
Hanka	 Lišková)	 a  třeba	 i  cyklistice	
(Franta	 Ježek,	 Eva	 Peštová).	 Zkus-
te	prosím	zavzpomínat,	ponořit	 se	
do  krabic	 s  fotografiemi	 a  podělit	
se	 o  své	 sportovní	 radosti,	 přátel-
ství,	zkušenosti	i třeba	o to,	co	vám	
sport	dal,	či	vzal.
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Ať je náš Zpravodaj AP  
opravdu o nás,  

o našich životech. 
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Víta Lisková: 

Mým koníčkem  
byla korespondence

TEXT	Mgr. Víta	Lisková

Pocházím ze Znojemska, z území moravsko-rakouských hranic. Je to kraj me-
runěk, okurek, horka a sucha. Moje rodná obec se jmenuje Miroslav. V Praze 
žiji od  svých 18 roků. Jsem tzv. „náplava“. Co mě sem, do  Prahy, tak daleko, 
zaválo? Holku z moravské vísky? To bylo tak…

Narodila	 jsem	 se	 v  roce	 1942.	Byla	
válka.	V Evropě	řádil	Hitler,	v Praze	
Reinhard	Heydrich.	Ale	obyčejné	ro-
diny	žily,	děti	se	rodily.	I ta	naše.	Tatí-

nek	byl	rolník.	Měl	vinařskou	školu.	
Maminka	 původně	 hospodařila	 se	
svými	rodiči,	 také	rolníky.	Byla	tře-
tí	 z osmi	dětí.	Absolvovala	kuchař-
skou	 školu	 v  Brně.	 Křestní	 jméno	
mi	napsala	porodní	„bába“,	Němka,	
která	nechtěla	napsat	do  rodného	
listu	 jméno	 Vítězslava.	 No,	 a  válka	
za tři	roky	končila	a u nás	„bylo	nás	
pět“.	Měla	jsem	ještě	dva	bratříčky.	
V  dubnu	 1945	 řekl	 tatínek,	 nechá-
me	se	vyfotit,	kdyby…	A…	8.	května	
spadla	bomba	a u nás	zabila	tatín-
ka	 a  čtyřletého	 Jeníčka.	 A…	 druhý	
den	byl	mír…	Svět	 jásal	a u nás	byl	
pohřeb.	Pamatuji	 si	na maminčiny	
slzy.	Bylo	mi	dva	a půl	 roku.	Mlad-
šímu	bratříčkovi	osm	měsíců.	A tak	
jsme	byli	už	jenom	tři.	Bylo	mi	moc	
smutno,	 ale	 pamatuji	 si,	 že	 jsem	
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měla	 ráda	 rytmickou	 hudbu	 a  že	
se	 mi	 chtělo	 hopsat,	 pochodovat,	
cvičit,	dělat	stojky,	skákat	přes	švi-
hadlo.	A toužila	jsem	mít	kroj	a tan-
covat	 jako	 „krojačka“.	 Začala	 jsem	
se	 to	 učit	 v  mateřské	 škole,	 ale…	
Objevila	se	epidemie	obrny	a řádila	
po celém	světě.	Nebylo	ještě	očko-
vání.	Byl	rok	1948.	A já	jsem	v nece-
lých	6	letech	onemocněla.	Ochrnuly	
mně	ruce	a už	se	to	vyléčit	nedalo.	
Bratříček	 zůstal	 zdravý	 a  mamin-
ka	byla	mimořádně	 statečná.	A  já,	
ani	nevím,	jak	jsem	se	s tím	tenkrát	
smířila.	Ale	vím,	že	 jsem	nějak	po-
chopila,	že	se	musím	usmívat	a až	
půjdu	do 1.	třídy,	že	se	musím	dob-
ře	učit.	Ovšem,	můj	koníček,	touha	
po pohybu	v rytmu	tance,	po cviče-
ní,	po sportu	a radostné	volnosti	se	
rozplynuly.	Trápí	mě	to	dodnes.

Do školy	jsem	chodila	s dětmi	zdra-
vými.	Byly	na mě	hodné.	Po základ-
ní	škole	bylo	studium	na škole	střed-
ní	 a  maturovala	 jsem	 v  roce	 1960,	
v  Moravském	 Krumlově.	 (Mucho-
va	 epopej	 už	 tam	 tenkrát	 byla,	 ale	
v chátrajícím	zámku.)	Zvolila	jsem	si	
k maturitě	fyziku.	Ale	na fyzikální	fa-
kultu	jsem	pak	doporučení	z kádro-
vých	 důvodů	 nedostala.	 Maminka	
prý	nechodí	na schůze.	A proto	prý	
mi	 také	 bylo	 zrušeno	 stipendium.	
No	 ale	nakonec,	 světe	div	 se,	 jsem	
byla	 přijata	 na  studium	 psycholo-
gie	v Praze.	A to	je	to,	co	mě	zaválo	
do  Čech!	 Daleko	 od  rodiny.	 Bydlet	
na vysokoškolské	koleji,	studovat,	žít	

ve velkoměstě	a dojíždět	za mamin-
kou	a bratrem	na svátky	a prázdniny.	
Dokázala	 jsem	 to!	A uplatnila	 jsem	
se	ve své	profesi	dětského	psycho-
loga.	V psychiatrické	léčebně	v Boh-
nicích.	Od roku	1967	do roku	2000.	
Jednalo	 se	 o  psychodiagnostiku	
a  psychoterapii.	 A  o  léčbu	 slovem,	
citem,	 pravdivostí	 a  tím	úsměvem,	
s nímž	jsem	chtěla	vstoupit	do stře-
tu	 s  osudem.	 Mezi	 dětmi	 mi	 bylo	
dobře	a možná,	že	i jim	se	mnou.

Vlastní	děti	nemám.	Ale	v roce	1978	
si	mě	 vzal	 „hodný	 pán“.	 (Maminka	
mi	 totiž	 často	 říkávala,	 „Ty najdeš 
hodného pána“.	A taky	jo!)	Byl	o 14	
roků	starší	a měl	dva	už	téměř	do-
spělé	syny.	Byl	také	po obrně.	Cho-
dil	s francouzskými	holemi.	Věnoval	
se	letadlům,	i profesně,	ve Výzkum-
ném	 leteckém	ústavu.	 Byl	 Pražák,	
křtěný	Vltavou,	z kvalitního	prvore-
publikového	materiálu,	jak	se	někdy	
„naparoval“.	Žili	jsme	spolu	37	roků.	
V  roce	 2015	 jsme	 přišli	 do  Sluneč-
nice.	 Za  3	 měsíce	 manžel	 zemřel,	
v  září.	 Bylo	mu	 87	 roků.	Mně	 bylo	
nabídnuto	 přestěhovat	 se	 na  od-

Často přemýšlím o tom,  
co je to talent, v čem tkví,  
jak a kdy se pozná a také  

kdo ho pozná.



ZPRAVODAJ ASOCIACE POLIO / ZIMA 202230

dělení	„relativně	zdravých“.	Tak	
jsem	v DS	už	7	roků.	Ještě	„re-
lativně	 soběstačná“.	 Však	 mě	
znáte	a mnozí	mi	i pomáháte.	
Děkuji!	Jen	je	mi	líto,	že	nemo-
hu	stolovat	s ostatními	v jídel-
ně.	 To	 ochrnutí	 rukou	 se	 teď	
ve stáří	zhoršuje.	Tak	jím	sama	
na pokoji	a je	mi	smutno.

Při	 mém	 fyzickém	 handica-
pu	 byla	 mým	 koníčkem	 ko-
respondence.	 Původně	 ru-
kopisně.	 Později,	 a  až	 dosud,	
elektronicky.	 V  počítači	 nebo	
v mobilu.	Umím	jen	minimum,	
učím	 se	 sama.	 Baví	 mě	 to.	
A ještě	také	koncerty.	Obdivuji	
umělce	–	hudebníky.	Jejich	ta-
lent,	 jejich	vytrvalost	a sebek-
ázeň.	Často	přemýšlím	o tom,	
co	 je	 to	 talent,	v čem	tkví,	 jak	
a kdy	se	pozná	a  také	kdo	ho	
pozná.	 Většinou	 už	 u malého	
dítěte.	 Často	 jsou	 to	 učitelé.	
Zajímají	 mě	 životopisy	 nada-
ných	lidí,	zvláště	jejich	dětství.	
Koncerty	mi	teď	musí	stačit	už	
jen	 reprodukované,	 ale	 díky	
Slunečnici	 občas	 i  živé	 v  kul-
turním	sále.	Za to	děkuji!

Od  svých	 20	 let	 si	 píši	 denně	
krátký	záznam	do deníčku.	Těch	
deníčků	je	60.	Ovšem,	vím,	že	už	
to	nikdy	nikoho	zajímat	nebude.	
Jen	 sama	 se	 ještě	někdy	podí-
vám:	co	bylo	před	 rokem	nebo	
před	10	či	50	lety?

Domov Nová slunečnice 
TEXT	Marcela	Stránská

Koncem	 70.	 let	 20.	 století	
byl	na severu	Prahy,	na po-
mezí	čtvrti	Bohnice	a Čimi-
ce,	 vybudován	 objekt,	 pů-
vodně	pod	názvem	Domov	
Důchodců	 a  malometrážní	
byty.	 Na  stavbě,	 budované	
v  architektonickém	 stylu	
nového	 funkcionalismu,	 se	
podíleli	architekti	Jan	Línek	
a Vlado	Milunič.	Domov	pro	
seniory	 Nová	 slunečnice	 je	
geriatrické	zařízení	vybudo-
vané	 tak,	 aby	 klienti	 cent-
ra	měli	 kontakt	 s  obyvateli	
sídliště	a nebyli	tak	od okolí	
izolováni.	 Dlouhá	 léta	 jsem	
bydlela	 na  tomto	 sídlišti	
a  vždycky	 jsem	 si	 předsta-
vovala,	 že	 bych	 v  takovém	
domově	 ráda	 bydlela,	 až	
zestárnu.	A když	jsem	se	se-
tkala	s článkem	naší	členky	
Víty	 Liskové,	 který	 napsa-
la	 při	 rekapitulaci	 ke  svým	
osmdesátinám,	zjistila	 jsem	
ke  svému	 překvapení,	 že	
tam	bydlí!	

Víta	Lisková	v těchto	dnech	
slaví	 80	 let,	 dalo	 by	 se	 říci,	
v  dobrém	 zdraví.	 Jen	 ty	
obrnářské	 ruce	 ji	 omezují.	
Za Asociaci	polio	ji	přeji	hod-
ně	 zdraví	 a  pěkné	 výhledy	
do přírody	kolem.
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Cesta za nadějí
TEXT	Zuzana	Šišková

V  Klinicko-farmakologické jednotce Thomayerovy nemocnice v  Praze 
skončilo klinické hodnocení zaměřené na  léčbu postpoliomyelitického 
syndromu aplikací imunoglobulinů intravenózně. Probíhalo od  konce 
roku 2020, jak byli členové AP informováni výzvou k účasti.

Naděje!	 My	 lidí	 skloňujeme	 slovo	
naděje	velmi	často.	Každý	z nás.	Ať	
to	přiznáme,	či	ne.	Prostě	člověk	pro	
svůj	život	naději	potřebuje.	Směruje	
naše	 kroky,	 drží	 nás	 nad	 hladinou,	
probouzí	tak	moc	potřebný	optimi-
smus…	 No	 a  když	 se	 naděje	 sama	
nedostaví	 k  osobnímu	 „raportu“,	
aktivně	 ji	 vyhledáváme.	 Zkrátka,	
naděje	 je	 „holka“	 opravdu	 oblíbe-
ná	a vyhledávaná.	Ke všemu	„holka	
proradná“	 nemusí	 být	 ani	 krásná.	
Naděje	zkrátka	musí	především	být.

Jednu	ze	svých	nejnovějších	nadějí	
jsem	potkala	ve Zpravodaji	Asociace	
polio	 z  konce	 roku	 2020	 v  podobě	
informace	o zahájení	farmakologic-
ké	studie	týkající	se	možné	léčby	na-
šeho,	tak	často	skloňovaného,	PPS.	
Informace	 ve mně	 rozsvítila	 světýl-
ko	 kudy	 se	 vydat,	 abych	 „vyhlásila	
osobní	válku	PPS“.	Řekla	jsem	si,	že	
postavit	se	zákeřnému	PPS	aktivně	
je	 pořád	 lepší	 než	 pomalu,	 plíživě	
„odcházet“	 stejně	 jako	 někteří	 přá-
telé,	kteří	možnost	volby	nedostali.	
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Do  studie	 jsem	 byla	 vybrána	 a  se	
mnou	 dalších	 pár	 obrnářů.	 Z  ČR	
nás	mělo	být	celkem	deset,	celko-
vý	 počet	 nebyl	 naplněný.	 Důvod?	
Kritéria	přijetí	byla	dost	přísná	(věk,	
kondice,	další	civilizační	choroby…).	
Asi	 také	 bylo	 málo	 „polio	 lidiček“,	
kteří	 by	 chtěli	 vyhlašovat	 pomy-
slnou	 válku,	 či	 alespoň	 chtít	 si	 na-
dějí	vylepšit	osobní	kondici.	Abych	
byla	 upřímná,	 pro	 mé	 rozhodnutí	
vstoupit	 do  studie,	 byla	 důležitá	
naděje	 vylepšit	 si	 osobní	 kondici	
i  vést	 pomyslnou	 válku	 proti	 PPS.	
Nedat	 polio-syndromu	 tak	 velkou	
šanci	nás	„obrnáře“	decimovat	 ješ-
tě	po  letech.	Myslím,	že	velkou	roli	
v negativním	rozhodnutí	některých	
váhajících,	zda	do studie	vstoupit,	či	
ne,	sehrála	asi	i obava.	Naděje	je	pro	
někoho	 ošidná,	 když	 se	 nenaplní.	
Zajímavé	je,	že	ve studii	byli	pouze	
dva	muži,	 a  i  z  nich	 jeden	 během	
roční	 aplikace	 možného	 léčiva	 či	
placeba	 „odpadl“.	 Celý	 rok,	 každý	
měsíc	jsme	dojížděli	na dvoudenní	
aplikaci	léčiva	či	placeba.	Podrobo-
vali	se	vyšetřením	krve	a moči.	Po-
znávali,	 srovnávali	 v  neformálních	
diskusích	 účinky,	 vzájemně	 zjišťo-
vali,	jak	na nás	aplikace	působí….	

Studie	 probíhá	 i  v  dalších	 státech	
Evropy	 a  celkové	 vyhodnocení	
bude	 zveřejněno	 až	 po  ukončení	
ve všech	zúčastněných	evropských	
zemích.	Nikdo	z nás	zatím	neví,	kdo	
měl	 lék	 a  kdo	 placebo.	 Snad	 jen	
různé	 osobní	 indicie	 jsou	 pro	 nás	

vodítkem.	Ještě	půl	roku	po ukon-
čení	 poslední	 aplikace	 jsme	 do-
cházeli	 do  „pražské	 Tomayerky“	
na  kontroly	 hladiny	 léčiva	 v  krvi,	
kontroly	 kondice	 v  podobě	 chůze	
na čas	a objektivní	přístrojové	kon-
troly	svalové	síly.	Konečné	výsledky	
se	dozvíme	až	po ukončení	 studie	
a  po  celkovém	 vyhodnocení	 účin-
ku	 léčiva	 u  všech	 šťastlivců,	 kteří	
potenciální	lék	dostali	již	při	studii.	

Okolo	účastníků	studie,	ale	 i okolo	
všech	polio-lidiček	 s PPS	 však	po-
řád	 krouží	 naděje,	 že	 tato	 studie	
po  úspěšném	 ukončení	 a  vyhod-
nocení	 přinese	pro	 všechny	 s PPS	
prodloužení	aktivního	života.

A  můj	 prozatímní	 závěr?	 Asi	 po-
vzdechnutí,	 že	 tato	 „naděje“	 má	
dost	let	zpoždění,	aby	případně	po-
zitivně	 ovlivnila	 více	 obranářských	
životů.	 Ale	 pořád	 ještě	 je	 to	 nadě-
je	 a  já	 za  ni	 děkuji	 všem,	 kteří	 se	
na  ní	 nějakým	 způsobem	podíleli.	
Těm,	 kterým	naše,	 teď	už	naštěstí	
malá	 polio	 skupina,	 stála	 za  to	 in-
vestovat	 do  studie	 peníze.	 Děkuji	
i  MUDr.  Škopkovi	 a  sestřičce	 Zuz-
ce	 Zahradníkové	 z  Farmakologie	
pražské	 Thomayerovy	 nemocnice	
za  nevšedně	 lidský	 přístup	 v  prů-
běhu	 studie.	 Děkuji	 za  možnost	
seznámit	 se	 s  inspirativními	 od-
vážlivci	 ve  studii.	 Z  každého	 úhlu	
pohledu	 byla	 studie	 opravdu	 zají-
mavá	 zkušenost	 a  posílila	mě	 tak,	 
jako	správná	naděje.
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Jak byl manžel 
„za lovce“

TEXT	Stáňa	Nováková	FOTO	Eka	P. Amdela	z Unsplash.com

Co	to	jen	v té	předsíni	sedí	na zemi	
za potvoru?	Ježkovy	voči	–	to	je	ale	
velká	kobylka!	Odhadem	10 cm.	Do   
ruky	to	nevezmu	–	vím,	že	umí	pěk-
ně	kousnout,	přikryla	jsem	ji	sklenič-
kou	 a  zvoním	 zvonkem	 do  garáže	
poplašný	 signál,	 jenž	má	 okamžitě	
přivolat	Libora.

Přiřítil	se	opravdu	rychle,	vyděsil	se,	
že	jsem	zase	upadla.	Uklidnila	jsem	
ho,	 že	 pouze	 potřebuji	 aby	 „ulovil“	
nějaké	 zvířátko	 a  vyhodil	 ho.	 „Jé, 
tak to je fakt obr,“	 komentoval	 při	
prohlídce	 kobylky,	 která	 mezitím	
pod	skleničkou	pěkně	znervózněla	
a každou	chvilku	vydávala	opravdu	
velmi,	ale	velmi	hlasitý	zvuk.

Pozor	 varuji,	 vzpomeň	 na  chatu!	
Sousedé	na chatovišti	totiž	málem	

rozebrali	celou	chatu,	když	nemohli	
najít	cikádu,	která	jim	měsíc	cvrkala	
v kuchyni	ve dne	v noci,	málem	je	
to	přivedlo	do blázince.

Jasně,	zvedl	manžel	skleničku	a ko- 
bylka	hup,	byla	 rovnou	v obýváku.	
Libor	se	za ni	po čtyřech	vrhnul,	mi-
nul	a ta	vesele	skočila	pod sedačku.	
Další	 půl	 hodinu	 jsem	 za  pokřiku:	
„doleva, doprava, pod křeslem, pod 
lampu, je na  topení“,	manžela	na-
vigovala,	 ale	marně.	 Kobylka	měla	
silně	navrch	a to	po nás	ještě	občas	
zlostně	loupla	očima.

Venku	36 °C,	 lil	 z nás	pot	a manžel	
vypadal,	 že	 budu	 muset	 volat	 zá-
chranku.	 „Musíme na  to chytře,“ 
komentoval	 svůj	 neúspěch.	 Při	
příchodu	 totiž	 utrousil	 poznámku,	
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že	 kvůli	 takové	 hlouposti	 ho	 vo-
lám,	 prostě	 popadnu	 a  vyhodím.	
Tak	 jsem	 mu	 jen	 připomněla:	 „co 
tak jen popadnout a vyhodit!“ „No, 
nemohl jsem tušit, že je to takový 
mazaný agent 007.“	A pak	už	jsme	
se	do toho	obuli	oba	a opravdu	ráz-
ně.	 Výsledek?	 Do  půl	 hodiny	 byla	
kobylka	venku	za dveřmi.	

Škody?	 Jedna	 sklenička	 na  padrť,	
já	 do  ní	 omylem	 praštila	 berlí,	 pře-
vrácený	 stoleček	 –	převrátil	manžel,	
poškrábané	 topení,	mnou	před	 čtr-
nácti	 dny	 natřené,	 to	 jak	 se	 na  něj	
převrátila	stolička,	posunutý	koberec	
–	manžel	po něm	běhal	po čtyrech	–	

počkáme	na syna	a uloží	to	oba	zpět,	
prasklý	květináč,	to	jak	jsem	kobylku	
naháněla	zpět	na zem	z parapetu.	

Vypitý	 zbytek	 svátečního	 koňaku	
na  uklidnění	 –	 no	 zbytek?!	 Pošra-
mocená	 důstojnost	 manžela,	 pro-
tože	jsem	při	pohledu	na tu	spoušť	
konstatovala,	že	příště	 raději	zavo-
lám	motostřeleckou	divizi.

A  to	nejlepší	 na  konec.	 Když	 jsem	
šla	k večeru	zamknout	vstupní	dve-
ře,	 po  jejich	 otevření	 stála	 kobylka	
za dveřmi.	A tvářila	se,	že	si	jde	opět	
„zařádit“	 do  toho	 fajneho	 lunapar-
ku,	kde	su	i vergle	a fajna	zabava.

Rekondiční pobyt 
ve Františkových 
Lázních
TEXT	Jitka	Páníková

Milí obrnáři, dovolte mi napsat pár slov k rekondičnímu pobytu ve Františko-
vých Lázních, který probíhal od 28. 8. až 3. 9. 2022 v hotelu Praha.

Byla	jsem	asociací	pověřená	v době	
na  přelomu	 srpna	 a  září	 vedením	
rekondičního	 týdne	 ve  Františko-
vých	Lázních,	a  tak	bych	se	chtěla	
s vámi	podělit	o dojmy	z tohoto	po-

bytu,	 jak	 o mé	 vlastní,	 tak	 i  ostat-
ních	zúčastněných.	Rekondice	byla	
organizována	 v  těchto	 lázních	 již	
podruhé.	 Vloni	 byl	 týden	 v  hotelu	
Praha	 velmi	 úspěšný,	 lidé	 se	 tam	



35ČTENÁŘI NÁM PÍŠÍ

mohli	 po  období	 virové	 nákazy	
opět	uvolnit,	využít	nabízené	služby	
potřebné	k  získání	duševní	 i  fyzic-
ké	rovnováhy.	Mohu	říci,	že	všichni	
tento	pobyt	kladně	hodnotili,	a tak	
s ohledem	na tuto	skutečnost	zvolil	
výbor	 asociace	 Františkovy	 Lázně	
pro	 letošek,	 i  proto,	 aby	 se	 mohli	
zúčastnit	i původní	zájemci	z minu-
lého	roku,	kteří	z důvodu	jiných,	již	
dříve	potvrzených	aktivit	nebo	pro	
jejich	zdravotní	stav	nemohli	jet.	

Hotel	 Praha,	 kde	 rekondiční	 pobyt	
probíhal,	 je	 pro	 nás	 obrnáře	 sku-
tečně	 velmi	 vhodný.	 Účastníci	 si	
pochvalovali	polohu	hotelu.	Nachá-
zí	 se	 v  klidné	 časti	města,	 sousedí	

s  pěkným	parkem,	 a  přitom	 se	 dá	
říci,	že	je	přímo	v lázeňském	centru.	
Zařízení	odpovídá	4*	hotelu	s lázeň-
skými	 službami,	 je	 zrekonstruova-
ný,	bezbariérový,	a tak	i našim	třem	
vozíčkářům	 pokoje	 upravené	 pro	
invalidy	 vyhovovaly.	 Všichni	 jsme	
chválili	 servírovaná,	 námi	 vybraná	
jídla,	jakož	i bohatý	snídaňový	bufet.	
Výhodou	 byla	 možnost	 parkování	
u  hotelu,	 i  když	 to	 bylo	 za  úhradu.	
Tato	obvyklá	praxe	u mnohých	uby-
tovacích	 zařízeních	 účtovat	 popla-
tek	 za parkování	 zde	byla	pro	drži-
tele	 karty	 ZTP	 za  poloviční	 sazbu.	
V tomto	hotelu	tolerují	i přítomnost	
vašich	malých	psích	přátel,	což	jedni	
z účastníků	využili	a jejich	yorkshire	
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je	 velice	 tiše	 a  spokojeně	doprová-
zel.	Tím,	že	město	leží	de	facto	upro-
střed	parků,	 je	možné	využívat	ně-
kolikakilometrové	 křižující	 cestičky	
spojující	 všechna	 lázeňská	 místa,	
kde	vyvěrají	minerální	vody.	Prame-
ny	 jsou	 označené	 a můžou	 se	 jimi	
kolemjdoucí	na místě	občerstvit	–	je	
jich	celkem	21	léčivých	a polovina	je	
určena	k pitné	kůře.	

Františkův	pramen	je	nejstarší,	po-
jmenován	 je	 po  zakladateli	města	
Františku	 I.	 Ochutnali	 jsme	 také	
prameny	Luční,	Solný,	Železitý,	Na-
tálie,	 Žofie,	 Slunečný,	 a  především	
Glauber	I,	II	a IV,	který	je	nejsilnějším	
léčivým	 pramenem	 s  největším	
obsahem	Glauberovy	soli	na světě.	
Cesty	 jsou	 dostatečně	 zpevněné	

a  upravené	 v  rovinné	 krajině,	 jako	
stvořené	 pro	 naši	 nejistou	 chůzi	 –	
chůzi	obrnářů.	

Účastníci	na závěr	pobytu	vyjádřili	
všeobecnou	 spokojenost	 a  začali	
uvažovat	o případné	opětovné	ná-
vštěvě.	 Vedení	 asociace	 ale	 vybírá	
v  současné	 době	 zase	 podobnou	
lokalitu	 vhodnou	 k  regeneraci	 na-
šeho,	 již	 unaveného	 pohybového	
aparátu,	abychom	poznali	jiné,	pěk-
né	 a  vhodné	 lázeňské	místo.	 Byla	
jsem	 ráda,	 že	 se	 účastníci	 vyjád-
řili	 kladně	k mé	organizaci	a  že	 se	
utvořila	 ve  Františkových	 Lázních	
výborná	patra.	Potěší	mě,	když	bu-
dete	mít	 zájem	 opět	 se	 spolu	 se-
tkat,	i s dalšími	obrnáři,	a mít	nové	
bohaté	zážitky.
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Františkovy Lázně 
letos na rekondici
TEXT	Marcela	Stránská

„Dopřála“ jsem si rekondici snů v jednom z nejoblíbenějších lázeňských měst 
v České republice – nevezla jsem si žádnou práci, žádné povinnosti, prostě jsem 
jela rehabilitovat a odpočívat. 

Spa	 &	 Kur	 Hotel	 Praha	 leží	 upro-
střed	 nejkrásnější	 části	 Františko-
vých	Lázní,	v bezprostřední	blízkosti	
dvou	největších	městských	parků,	
městského	 divadla	 a  nedaleko	 lá-
zeňské	 kolonády.	 V  reklamním	 le-
táčku	 je	 prezentován	 jako	 ideální	
místo	 pro	 relaxaci	 a  načerpání	 sil	
pro	 ty,	 kteří	 jsou	 unaveni	 stresem	
a pracovním	vypětím,	i pro	ty,	kte-

ří	 trpí	 onemocněním	 pohybového	
aparátu	nebo	srdce	a krevního	obě-
hu.	Je	to	tak.	

Pokojíček	 s  vlastním	 sociálním	 za-
řízením,	 župánkem,	 fénem,	 abso-
lutní	 klid	 a  žádné	 vzruchy	od  sou-
sedů,	výtah	tiše	plynoucí	k bazénu.	
Přestože	 hotel	 nabízí	 82	 takových	
pohodlných	 pokojů	 a  dalo	 by	 se	
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předpokládat	 alespoň	 rušno	 v  re-
stauračních	 nebo	 společenských	
prostorách,	 život	 tu	 lázeňsky	 ale	
tiše	 proudí	 i  kolem	 jídelních	 stolů,	
bez	 hukotu	 a  cinkotu.	 Jen	 vlídná	
pozdravení	 s přáteli,	 sdílení	dojmů	
z  návštěv	 okolních	 měst,	 hradů,	
kostelů	nebo	jen	městských	zákou-
tí,	večerních	koncertů,	probírání	no-
vých	cest	nebo	jejich	účast.	

Děkuji	 za  možnost	 účastnit	 se	
takového	 rekondičního	 potkání	
účastníků	a především	vedoucí	re-
kondice,	Jitce	Páníkové,	za její	všu-
dypřítomnou	péčí.	Šest	dnů	uběhlo	
jako	 voda.	 Ale	 byla	 jsem	 ujištěna,	
že	 ve  stejnou	 dobu	 v  příštím	 roce	
je	možné	opět	zamávat	na  rozlou-
čenou	mažoretkám,	 pochodujícím	
kolem	hotelu.
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Rekondiční pobyt 
v Janských Lázních 
v září 2022
TEXT	Pavel	Vobořil

Podzimní	běh	rekondičního	pobytu	
v Janských	Lázních	proběhl	v termí-
nu	od 17.	9.	do 25.	9.	2022.	Zúčastnilo	
se	ho	celkem	42	účastníků.	Držitelů	
průkazů	ZTP/P	bylo	12	osob,	z toho	
devět	 vozíčkářů.	Podmínky	pro	zís-
kání	 dotace	MZ	 splňovalo	 41	 osob,	
jen	jeden	účastník	byl	doprovod,	sa-
moplátce	bez	nároku	na dotaci.

Rehabilitační	 program	 obsahoval	
dvě	masáže	 zad	 a  šíje,	 každý	 den	
skupinové	 cvičení.	 Denně	 cvičily	
dvě	 skupiny	 vsedě	 a  dvě	 skupiny	

na  žíněnkách.	 Každodenní	 odpo-
lední	 rehabilitace	 v  lázeňském	ba-
zénu	 „Novba“	 byla	 kromě	 plavání	
(včetně	 vířivek,	 masážních	 sprch	
a protiproudu)	letos	zpestřena	také	
cvičením	v bazénu.	Masáží	a cviče-
ní	se	účastnili	všichni	účastníci	po-
bytu,	kterým	to	umožňoval	aktuál-
ní	zdravotní	stav.	

Rehabilitačnímu	 oddělení	 z  Ob-
chodní	 akademie	 v  Janských	 Láz-
ních	 se	 bohužel	 nepodařilo	 zajistit,	
kvůli	náhlému	onemocnění	fyziote-
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rapeutky,	objednané	vedení	kondič-
ního	cvičení,	ale	díky	zkušenostem	
a obětavosti	zúčastněných	členů	AP	
se	podařilo	zajistit	přiměřeně	kvalit-
ní	a pestrou	náhradu	vedení	cvičení.	
Za  skutečnou	pomoc	v nouzi	bych	
rád	 jmenovitě	 poděkoval	 Vláďovi	
Přibylovi	za vzornou	organizaci	cvi-
čení	 a  našim	 obětavým	 „cvičitel-
kám“	Márii	Mruzkové,	 Jarce	 Šebes-
tové	a Aleně	Vobořilové.	

Ubytování	 a  stravování	 v  penzionu	
Sola-fide	navázalo	na květnovou	úro-
veň	domácí	kuchyně,	pouze	přitápě-
ní	na pokojích	v chladnějších	dnech	
bylo	poznamenáno	aktuálním	šetří-
cím	energetickým	trendem.

Rehabilitační	program	rekondičního	
pobytu	byl	přes	uvedené	potíže	na-
plněn	a věřím,	že	u naprosté	většiny	
zúčastněných	se	díky	jejich	osobní-

mu	přispění	podařilo	naplnit	 cíl	 re-
kondic	–	aktivně	bojovat	o své	zdraví.	

Neodmyslitelnou	 součástí	 rekon-
dičních	 pobytů	 v  Jánkách	 je	 na-
čerpání	 lázeňské	atmosféry	města	
a  lázní,	 které	 většina	 obrnářů	 zná	
od  dětství.	 Mnozí	 jsou	 skuteční	
janskolázeňští	 patrioti	 a  posezení	
v kolonádě,	setkávání	a vzpomíná-
ní	s mnohaletými	přáteli	má	určitě	
velký	podíl	na zlepšení	duševní	po-
hody.	 Výhodou	 tohoto	 zářijového	
pobytu	je	jeho	závěr.	V sobotu	před	
odjezdem	bývá	totiž	Asociací	polio	
organizován	v Janských	Lázní	festi-
val	„Obrnáři	obrnářům	o obrnářích“,	
naplněný	spolkový	programem.

Závěrem	bych	rád	poděkoval	všem	
zúčastněným	 za  mimořádné	 po-
chopení,	pomoc	a především	za ak-
tivní	přístup	k rehabilitaci.
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Lékařská posudková 
služba u nás po léta 
sklízela kritiku 

ZDROJ	Zdravezpravy,	18.	11.

Personální posílení a zrychlení práce lékařské posudkové služby je cílem Le-
gislativní úpravy novely zákona o změnách v organizaci sociálního zabezpeče-
ní navržené MPSV ČR, kterou schválila Poslanecká sněmovna 18. 11. 

Návrh	 loňské	 novely	 o  změnách	
v organizaci	sociálního	zabezpečení	
přináší	 rozšíření	 okruhu	 odborníků	
s  oprávněním	 hodnotit	 zdravotní	
stav	 žadatelů	 o  dlouhodobé	 sociál-
ní	podpory.	Do výkonu	služby	by	se	
nově	mohli	zapojit	odborní	nelékařš-
tí	 zdravotničtí	 pracovníci.	 Záměrem	
MPSV	je,	aby	při	posuzování	invalidi-
ty	nebo	nároku	na příspěvek	na péči	
došlo	nejen	ke zrychlení,	ale	aby	bylo	
možné	 více	 agendy	 i  v  této	 oblasti	
vyřídit	 elektronicky.	 Odborné	 pod-
klady	připraví	nelékařští	 zdravotníci	
s odbornou	certifikací	a ve své	speci-
alizaci.	Po vypracování	posudku	ne-
lékařským	 zdravotníkem	 podle	 po-
třebné	 specializace	 pak	 dokument	
posudkový	 lékař	 podepíše,	 čímž	 se	
zaručí	za jeho	správnost.	Poslanci	si	
slibují	od legislativní	úpravy	rozšíření	

kompetencí	pro	některé	nelékařské	
zdravotnické	 specializace,	 zrychle-
ní	 vyřízení	 nároku	 na  příspěvky	 či	
posouzení	 invalidity.	 Bylo	 navrženo	
160	nelékařských	nových	pozic,	pří-
ležitost	bude	nabídnuta	např.	všeo-
becným	sestrám,	dětským	sestrám,	
ergoterapeutům,	 zdravotně	 sociál-
ním	 pracovníkům,	 zdravotnickým	
záchranářům	 nebo	 fyzioterapeu-
tům.	„Reagujeme tak na dlouhodo-
bý nedostatek posudkových lékařů,“ 
uvedl	Vít	Kaňkovský,	předseda	soci-
álního	 výboru	 Poslanecké	 sněmov-
ny	(KDU-ČSL).

Snad	 se	 to	 odrazí	 na  neochotě	 za-
bývat	se	potřebami	pacientů,	vždyť	
současná	kondice	tuzemské	posud-
kové	 služby	 nevyhovuje	 potřebám	
pacientů	ani	samotných	lékařů.	
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Délky platnosti 
poukazu se často liší 
ZDROJ	Ivana	Bondareva	Dubnová	/	Dnes	29.	8.	2022

Lékař by vás měl upozornit na délku platnosti, když vám průkaz vystavuje – je 
totiž několik variant doby platnosti.

Poukaz na vyšetření nebo ošetře-
ní FT	–	fyzioterapeutickou	nebo	er-
goterapeutickou	 péči	 má	 platnost	
pouhých	7	dnů.	Nemusíte	se	do týd-
ne	začít	rehabilitovat,	je	ale	nutné	se	
do 7	dnů	ozvat	příslušnému	speci-
alistovi	a objednat	se	u něj.	Poukaz	
předložíte	při	prvním	ošetření.	
 
Poukaz na  vyšetření nebo ošet-
ření ORP	 –	 ošetřovatelskou	 nebo	
rehabilitační	péči,	kterou	poskytují	
zařízení	sociálních	služeb	nebo	lůž-
ková	 zdravotnická	 zařízení	 v  rámci	
zvláštní	 ambulantní	 péče	má	ma-
ximální	platnost	3	měsíce.	Přesnou	
platnost	poukazu	vyplní	lékař.

Poukaz na  vyšetření nebo ošet-
ření DP	pro	domácí	péči,	pokud	ho	
vystaví	praktický	lékař:
 • lze	hradit	nejdéle	po dobu	3	mě-
síců;	 lékař	 může	 poukaz	 vystavit	
opakovaně;
 • vystaví-li	lékař,	který	poskytl	am-
bulantní	péči	(například	v nemocni-
ci),	platí	poukaz	maximálně	14	dnů;

 • ošetřil-li	vás	lékař	na pohotovos-
ti,	lze	tuto	doporučenou	péči	hradit	
nejdéle	po dobu	14	dnů;
 • ošetřil-li	 vás	 lékař	na urgentním	
příjmu,	 kde	 vás	 jako	 pojištěnce	
ošetřoval,	 lze	 takto	 doporučenou	
péči	 lze	hradit	nejdéle	po dobu	 14	
dnů;
 • ošetřující	 lékař,	 který	 vás	 má	
na  starosti	 na  lůžkovém	 oddělení	
v nemocnici,	vystaví	poukaz	s plat-
ností	14	dnů;
 • ošetřující	 lékař,	 jde-li	 o paliativní	
péči	 o  nemocného	 v  terminálním	
stádiu,	vystaví	poukaz	na péči	nej-
déle	po dobu	3	měsíců;	lze	ji	přede-
psat	i opakovaně.

Poukaz na léčebnou a ortopedic-
kou pomůcku, na brýle a optické 
pomůcky, nebo na  foniatrickou 
pomůcku	 je	 nutné	 uplatnit	 do  30	
dnů	 od  jeho	 vystavení,	 nejpozději	
do  1	 roku.	 Časové	 omezení	 před-
pisů	 je	nutné	dodržet,	po vypršení	
platnosti	 poukazu	 zdravotní	 po-
jišťovna	 poskytnutou	 péči	 posky-
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tovateli	 z  veřejného	 zdravotního	 
pojištění	nehradí.

Poukaz na vyšetření nebo ošetře-
ní K  je	určen	pro	konziliární	vyšet-
ření	 či	 vyšetření	 specialistou	a pro	
doporučení	 převzetí	 do  péče.	 Vy-
stavuje	ho	obvykle	praktický	 lékař,	
který	vás	odesílá	na vyšetření	k od-

bornému	 lékaři;	 není	 stanovena	
doba	platnosti.

Poukaz na  vyšetření nebo ošet-
ření Z  předepisuje	 lékař,	 který	 vás	
posílá	 na  RTG,	 ultrazvuk,	 magne-
tickou	 rezonanci,	 nebo	na metody	
nukleární	 medicíny;	 není	 stanove-
na	doba	platnosti.

Vakcinační  
chaos?
TEXT	Michal	Haindl

Porovnáme-li	 vakcinační	 legisla-
tivu	 a  vakcinační	 kalendáře	 dět-
ské	 obrny	 v  členských	 státech	 EU	
a podobně	i v jiných	částech	světa,	
nemohou	nás	nepřekvapit	 značné	
rozdíly	mezi	 jednotlivými	 zeměmi.	
Dokonce	 i  v  EU,	 která	 jinak	miluje	
normalizovat	 často	 i  nepodstatné	
hlouposti,	je	pestrý	výběr	možností	
očkování	 proti	 poliu.	 Na  první	 po-
hled	by	se	zdálo,	že	očkování	proti	
poliu	je	podloženo	solidními	vědec-
kými	 argumenty,	 a  tedy	 se	 všude	
bude	 očkovat	 podle	 stejného	 scé-
náře.	 Realita	 je	 ovšem	 jiná.	 Pouze	
ve  40 %	 zemí	 EU	 je	 očkování	 proti	
poliu	povinné,	mimo	EU	je	to	45 %.	
Jinde	 je	 očkování	 pouze	 doporu-
čené.	 Zatím	 je	 naštěstí	 populace	

v zemích	s nepovinným	očkováním	
odpovědná	a průměrná	proočkova-
nost	obyvatel	se	příliš	v obou	skupi-
nách	neliší,	rozdíl	je	mezi	2–3 %.	

Tato	 idylická	 situace	 ale	 nemu-
sí	 trvat	 věčně.	 Vzhledem	 k  tomu,	
že	 se	 stále	 nedaří	 splnit	 cíl	 vymý-
cení	 dětské	 obrny	 ve  světě	 a  jeho	
termíny	 se	 stále	 posouvají	 –	 z  pů-
vodního	 roku	 1988	 na  2005,	 2009,	
2015,	2018	až	po současný	rok	2027.	
Reálně	 hrozí	 vypuknutí	 epidemie	
dětské	 obrny	 v málo	 proočkované	
evropské	 nebo	 jiné	 populaci,	 nyní	
například	 v  Bosně	 a  Hercegovině,	
Mexiku,	Brazílii	(73 %)	nebo	na Ukra-
jině	(33	%).	Na celém	světě	je	okolo	 
22	miliónů	neočkovaných	dětí.	
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Také	počet	očkovacích	dávek	se	liší	
v  rozmezí	3–7.	Zajímavá	 je	Francie,	
kde	 po  třech	 povinných	 dávkách	
následují	4	doporučené	a případně	
další	podle	dosaženého	věku.	Medi-
án	počtu	dávek	v EU	je	5	a ve světě	
4.	V Evropě	se	prakticky	výhradně	
očkuje	 inaktivovanými	 vakcínami	
typu	IPV,	v některých	mimoevrop-
ských	zemích	i zeslabenými	živými	
vakcínami	 OPV.	 Očkovací	 termíny	
se	také	liší.	V Evropě	převažuje	2.,	4.	
a 18.	měsíc	věku,	jinde	jsou	to	mě-
síce	2.,	3.,	4.,	 12.	a 72.	Doba	získané	
imunity	po očkování	je	individuální	
a  ani	průměrná	doba	není	 známá;	

jedná	se	pravděpodobně	o mnoho	
let.	Známé	vedlejší	účinky	očková-
ní	 jsou	 minimální,	 jde	 výjimečně	
o vážnější	alergické	reakce.	

Shrneme-li	 současný	 přístup	
k  očkování	 proti	 dětské	 obrně	
ve světě,	je	vidět,	že	stále	chybí	se-
riózní	vědecké	informace	nejenom	
o její	léčbě,	ale	i o optimálním	způ-
sobu	 očkování.	 Nás	 obrnářů	 stále	
ve  světě	 ubývá,	 takže	 není	 velká	
naděje	na financování	komplexněj-
šího	výzkumu,	který	by	odpověděl	
alespoň	na některé	z otázek	spoje-
ných	s naší	nemocí.

Dobré zprávy
NOVÁ SLEVA PRO OSOBY 
INVALIDNÍ VE TŘETÍM 
STUPNI VE VEŘEJNÉ DRÁŽNÍ 
A SILNIČNÍ DOPRAVĚ
ZDROJ	Helpnet.cz	z 18.	6.	2022	–	výňatek

Od  1.	 července	 2022	 je	 stanovena	
nová	 sleva	 ve  veřejné	 drážní	 a  sil-
niční	dopravě.	Na základě	této	slevy	
jsou	cestující,	kteří	pobírají	 invalid-
ní	 důchod	 s  invaliditou	 ve  třetím	
stupni,	 oprávněni	 pořizovat	 jízdní	
doklady	na pravidelné	 spoje	 v  ob-
lasti	 veřejné	 drážní	 a  veřejné	 lin-
kové	dopravy	(s výjimkou	městské	
hromadné	 dopravy)	 za  cenu	 50 %	
z obyčejného	jízdného.	Stačí	mít	QR	
kód	od ČSSZ	a při	nákupu	jízdenky	

OneTicket	vybrat	příslušný	tarif	pro	
invalidy	třetího	stupně.

MÁTE EPOUKAZ? DO 4 DNŮ 
MŮŽETE MÍT ZDRAVOTNÍ 
POMŮCKY DOMA
ZDROJ Helpnet.cz	z 01.07.	2022	–	výňatek

Od  května	 je	 u  nás	možné	 využí-
vat	 elektronické	 poukazy	 na  zdra-
votnické	pomůcky.	 Je	 to	podobné	
jako	u  léků,	kde	několik	 let	fungují	
e-recepty.	 V  případě	 ePoukazů	 je	
to	 ještě	 lepší:	nejen,	že	už	nemusí-
te	 papírový	 poukaz	 nikam	 posílat,	
zdravotní	 pomůcky	 si	můžete	 leh-
ce	objednat	až	domů.	Umožňuje	to	
služba	HartmannHome.cz.	
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KONTO BARIÉRY A ŠKODA 
AUTO PŘISPÍVAJÍ 
LIDEM S POSTIŽENÍM 
NA ŘIDIČÁKY
ZDROJ	Helpnet.cz	z 09.08.	2022	–	výňatek

Lidé	 s  handicapem	 mohou	 žádat	
o  finanční	 příspěvek	 na  absolvo-
vání	 autoškoly.	 Grantový	 program	
ŠKODA	Neřídit,	který	vyhlašuje	Kon-
to	Bariéry	 ve  spolupráci	 se	 ŠKODA	
AUTO,	 otevírá	 tělesně	 postiženým	
cestu	k řidičskému	oprávnění	a tím	
i  k  větší	 samostatnosti.	Automobil-
ka	do něj	ročně	věnuje	čtvrt	milionu	
korun.	 Žadatelé	 se	mohou	obracet	
na Konto	Bariéry.	Grantový	program	
ŠKODA	 Neřídit	 je	 určený	 tělesně	
postiženým	 s  průkazem	 ZTP	 nebo	
ZTP/P,	 kteří	 dosud	 nejsou	 držiteli	
řidičského	oprávnění	a  jejichž	han-
dicap	 umožňuje	 řídit	 osobní	 auto-
mobil.	 Nadace	 jim	 na  absolvování	
autoškoly	poskytne	finanční	příspě-
vek	až	do výše	15	tisíc	korun.

INFORMACE OD  
INNOGY ENERGIE, S.R.O. 
O SLEVĚ PRO DRŽITELE 
PRŮKAZU ZTP/P NA ODBĚR 
ZEMNÍHO PLYNU 
TEXT	Alena	Vobořilová

Dodavatel	 energií	 innogy	 Energie,	
s.r.o.	 poskytuje	 Slevu	 ZTP/P	 svým	
zákazníkům	 –	 držitelům	 průkazu	
ZTP/P	 na  odběr	 zemního	 plynu	
na základě	 jejich	žádosti.	Jedná	se	
o slevu	20,	–	Kč/MWh	vč.	DPH.	Pro	
získání	slevy	 je	zapotřebí,	aby	drži-
tel	průkazu	měl	stejnou	trvalou	ad-

resu	jako	místo	spotřeby.	Pro	odběr	
elektřiny	tuto	slevu	innogy	Energie	
s.r.o.	neposkytuje.

K  žádosti	 pro	 vyřízení	 slevy	 je	 nut-
né	doložit	 občanský	průkaz	 a  plat-
ný	 průkaz	 ZTP/P	 nebo	 rozhodnutí	
o  přiznání	 průkazu	 ZTP/P.	 Pokud	
nelze	 doložit	 rozhodnutí	 o  přiznání	
průkazu	 nebo	 samotný	 průkaz,	 je	
nutné	doložit	formulář	Žádost	o při-
znání	výhod	ZTP/P	potvrzený	měst-
ským	úřadem	 či	 obecním	 úřadem	
s rozšířenou	působností.	Tyto	doku-
menty	stačí	zaslat	na e-mail:	 info@
innogy.cz	 nebo	 poštou	 na  adresu:
innogy	Zákaznické	služby,	s.r.o.,	OKP	
Plynární	 2748/6,	 702  72	 Ostrava- 
Moravská	Ostrava.

ZAJÍMAVOST O JANSKÝCH 
LÁZNÍCH
TEXT	Alena	Vobořilová

Vyhláškou	Ministerstva	zdravotnic-
tví	 č.	 295/2022	 Sb.	 ze	 dne	 22.	 září	
2022	byla	stanovena	ochranná	pás-
ma	 přírodních	 léčivých	 zdrojů	mi-
nerální	vody	I.	a II.	stupně	lázeňské-
ho	místa	Janské	Lázně	a vymezena	
konkrétní	 ochranná	 opatření.	 Je	
zakázáno	ve vymezených	pásmech	
provozovat	činnosti,	které	by	mohly	
vést	k poškození	těchto	přírodních	
léčivých	zdrojů,	např.	zřizovat	nebo	
provozovat	čerpací	 stanice	pohon-
ných	hmot,	 k  ošetření	 komunikací	
nepoužívat	jiné	než	inertní	posypo-
vé	materiály	a  jiné.	Vyhláška	nabý-
vá	účinnosti	dnem	1.	ledna	2023.	
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Upoután  
vozíkový
TEXT	Marcela	Stránská

„Upoután vozíkový: absence zdvo-
řilé nevšímavosti jako bariéra při 
pohybu prostorem uživatelů a uži-
vatelek elektrických vozíků,“	tak	se	
jmenuje	 příspěvek	 RNDr.  Rober-
ta	Osmana,	Ph.D.,	 který	 vznikl	 pro	
monotematické	 číslo	 Sociologic-
kého	časopisu	Sociologie a  sociál-
ní teorie ne/způsobilosti (Sociolo-
gický	 časopis	 /	 Czech	 Sociological	
Review,	2020,	Vol.	56,	No.	 1:	85–107	
https://doi.org/10.13060/csr.2020.004).	

Zajímavé	 čtení.	 Kategorie	 znevý-
hodnění,	co	znamená	prostor	a jak	
se	 v  něm	 lidé	 pohybují,	 jak	 byla	
dlouhou	 dobu	 opomíjena	 fyzická,	
smyslová	 a  mentální	 rozmanitost	
našich	těl	–	to	všechno	jsem	si	při-
pomněla	při	excelentních	snímcích	
Zdeny	 Jandusové	 z  letošní	 ukázky	
elektrických	vozíků	na janskolázeň-
ské	kolonádě,	 která	obohatila	pro-
gram	Festivalu	OOO	2022.	Akci	pl-
nou	zábavy,	ponaučení	a projížděk	
připravil	Pavel	Vobořil	a byla	pokra-
čováním	jeho	systematické	tabulky,	
uveřejněné	 ve  Zpravodaji	 2/2022.	 
Pokochejte	se!





Pohodové vánoční svátky,  
hodně zdraví, štěstí  

a spokojenosti  
v novém roce 2023.

Přejí	 
Výbor	Asociace	polio	 
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